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آرمان ملی- حمید شجاعی: رسانه  ها در 
همه جای جهان به عنوان پوشش دهنده اخبار، 
اطلاعات، وقایع و اتفاقات عمل می  کنند و به 
روشنگری در همه حوزه  ها می  پردازند. شفافیت 
عنصر اصلی عملکرد رسانه  ها در خصوص بازتاب 
وقایع و اتفاقات مختلف در جوامع مختلف است 
که بعضا نیز آنها را با مشکلاتی از سوی برخی 
جریانات یا اصحاب قدرت مواجه می  کند. در 
این میان نقش و جایگاه رسانه  ها و مطبوعات 
در ایران همواره روشنگری و آگاهی بخشی به 
جامعه نسبت به آنچه در حوزه  های مختلف رخ 
داده بوده است. چه اینکه به قرائت بسیاری اگر 
نبودند رسانه  ها و مطبوعات شاید بسیاری از 
اتفاقات ریز و درشتی که در اقصی نقاط کشور و 
جامعه رخ می  دهد از دید جامعه پنهان می  ماند 
و اساسا همه این رویدادها در بی  خبری کامل 
محو می  شدند. اما این کارکرد رسانه   است که 
توانسته با عملکردهای درست رسالت خود را 
در این عرصه به نحوی تعریف کند که خود را 
وقف آگاهی دادن و روشن  کردن اذهان جامعه 
و افکارعمومی کند. لذا به عبارت بهتر شاید بتوان 
گفت که رسانه  ها به نوعی نماینده و سخنگوی 
افکارعمومی در قبال دولت و حاکمیت هستند 
که مسائل و مشکلات را منعکس می  کنند و 
بالعکس نظرات و تصمیمات حاکمیت را نیز به 
جامعه منتقل می  کنند. با این حال طی سالیان و 
حتی دهه  های اخیر رسانه  ها و به ویژه مطبوعات 
برای انجام وظیفه خطیر خود با مشکلات ریز و 
درشتی مواجه بوده  اند که شاید مهم  ترین بخش 
آنها را بتوان مشکلات اقتصادی دانست. افزایش 
نرخ کاغذ، هزینه چاپ، حقوق پرسنل و... مسائلی 
است که اگر مطبوعات فکر عاجلی در خصوص 
آن نداشته باشند شاید به مشکلات شدیدی 
برخورد کنند. چه اینکه در حوزه  های رسانه  های 
رسمی همچون خبرگزاری  ها و سایت    های خبری 
تحلیلی نیز این مشکل به نحو دیگری جاری 
است. اما مساله مهم اینجاست که مطبوعات 
و رسانه  ها نیز به دو دسته مستقل و ارگانی و 
حکومتی تقسیم می  شوند و به تبع اینکه هر 
کدام از رسانه  ها یا مطبوعات در کدام دسته قرار 
می  گیرند مشکلات نیز کم و زیاد می  شود. در 
همین راستا رسانه  ها و روزنامه  های حکومتی 
یا آنهایی که ارگان یک نهاد یا مجموعه  ای خاص 
هستند به جهت تامین اعتبار از نهاد متبوع خود 
با مشکلات کمتری دست به گریبانند، اما مشکل 

اصلی برای رسانه  ها و مطبوعات مستقلی است 
که نه تنها از جایی تغذیه و تامین نمی  شوند؛ بلکه 
منابع درآمدی محدود و هزینه  های مشخص 
و خاصی دارند. حال اینکه اگر در این میان و با 
توجه به شرایط اقتصادی بغرنج جامعه که نیاز به 
گفتنش نیست از جهاتی به رسانه  ها فشاری وارد 
شود قطعا رسانه  ها و روزنامه  های مستقل که به 
جهت اقتصادی نحیف  تر از دیگر رسانه  ها هستند 
بیشتر با مشکلاتی از این دست مواجه خواهند شد 
در این راه شاید دست به تعدیل یا چنین اقدامات 
ناخواسته  ای بزنند تا بتوانند شرایط را مدیریت 
کنند. لذا به نظر می  رسد در شرایط فعلی به جای 
وضع برخی قوانین یا بند و تبصره  هایی که دست 
و پای رسانه  ها را ببنند و آنها را محدود کند باید 
دولت و حاکمیت از رسانه  ها حمایت  های لازم 
را داشته باشند تا بتوانند مرجعیت رسانه را در 

داخل حفظ کنند. 
  ضربه به تن نحیف مطبوعات 

طی چند روز گذشته و در جریان بررسی 
جزئیات لایحه بودجه 1402 نمایندگان با 
تصویب جزء ۳ بند»ث« تبصره ۶ لایحه بودجه، 
رای معافیت مالیاتی انتشاراتی، مطبوعاتی و 
قرآنی سقف معینی تعیین کردند. بر اساس 
این مصوبه، به منظور ایجاد شفافیت و اصلاح 
سیاستگذاری در معافیت  های مالیاتی: معافیت 
مالیاتی درآمد سالانه مشمول اشخاص موضوع 
بند »ل« ماده )1۳۹( قانون مالیات  های مستقیم 
حداکثر معادل 4 برابر سقف مالیاتی ماده )۸4( 
قانون مذکور است و مازاد بر آن حسب مورد به 
نرخ قانون مالیات  های مستقیم، مشمول مالیات 

است. در تبصره 12 لایحه بودجه 1402 که 
هنوز به تصویب نرسیده سقف معافیت مالیاتی 
سالانه در سال 1402 موضوع ماده ۸4 قانون 
مالیات  های مستقیم ۸4 میلیون تومان تعیین 
شده است. این در حالی است که قانون مربوط 
به معافیت مالیاتی اصحاب فرهنگ در بهمن 
1۳۸1 به تصویب رسید که به   موجب این قانون، 
درآمدهای ناشی   از فعالیت تحت مجوز وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه فرهنگ و هنر 
و انتشارات و مطبوعات به   طور کامل از مالیات 
معاف است. براساس جزء ۳ بند »ب« ماده ۹ 
قانون مالیات ارزش  افزوده تا پیش از این »خدمات 
زینک، چاپ، انتشار روزنامه اعم از کاغذی یا 
الکترونیکی، کتاب، نشریه و خدمات نشر و توزیع 
آنها به استثنای موسسات کمک آموزشی و کنکور 
و هرگونه تبلیغات کالاها و خدمات داخلی در 
روزنامه  ها و نشریات« از پرداخت مالیات معاف 
بودند. پرسش اینجاست که با وجود مشکلات 
مختلف مطبوعات و رسانه  ها چه مبنایی مشمول 
پرداخت مالیات شده  اند. به نظر می  رسد که دولت 
سیزدهم عزم خود را جزم کرده تا با استفاده از هر 
راهی در آمدزایی کند و در این میان حتی به تن 
زار و نحیف مطبوعات و رسانه  ها نیز توجهی نکرده 
است. باید دید در ادامه راه بررسی بودجه آیا این 
مساله به تصویب نهایی خواهد رسید یا اینکه روند 

دیگری خواهد یافت.
  بازگشت به کمیسیون 

به  اشاره  با  یازدهم  نماینده مجلس  یک 
برداشتن معافیت مالیاتی مطبوعات و رسانه  ها 
در لایحه بودجه 1402 اظهارداشت: آقای 

سیداحسان قاضی زاده، نماینده خراسان رضوی 
پیشنهادی در این خصوص برای معافیت مالیاتی 
رسانه  ها ثبت کرده که باید بررسی شود. محمود 
عباس زاده مشکینی به »آرمان ملی« گفت: 
بحث برداشتن معافیت مالیاتی مطبوعات و 
رسانه  ها هنوز نه رد شده و نه پذیرفته شده؛ بلکه 
به کمیسیون برگشته تا کار کارشناسی برروی 

آن صورت پذیرد.
نفس  های  آخرین  که  بناست  آیا     

دیده  بانان افکارعمومی گرفته شود؟
یک فعال رسانه  ای و مطبوعاتی در خصوص 
مطبوعات  مالیاتی  معافیت  های  برداشتن 
اظهارکرد: اگر بخواهم با حسن نیت به قضیه 
نگاه کنم و خوشبینانه تعبیر کنم یک خط 
مشکوکی برای بدبین کردن مردم و کاهش 
اعتماد به روندهای وجود دارد و در  امتداد همین 
خط می  بینیم که بر خلاف همه جای دنیا که 
معافیت مالیاتی برای رسانه  ها و مطبوعات 
به عنوان یک خط قرمز حفظ می  شود در اینجا 
این خط قرمز رعایت نشده و به آن پرداخته 
نمی  شود. محمدعلی وکیلی به »آرمان ملی« 
گفت:   حذف معافیت مالیاتی مطبوعات باعث 
افزایش درآمدی برای کشور نمی  شود. چرا که 
سهم درآمدی مطبوعات بسیار ناچیز است و 
تقریبا می  توان گفت که به دلیل فضای کسب وکار 
و وضعیت اقتصاد امروز مطبوعات نیز به تبع 
این فضا با  بحران روبه  رو هستند. مدیر مسئول 
روزنامه »ابتکار« بیان کرد: اگر حتی مطبوعات 
درآمد هم می  داشتند اما به دلیل نشانه شناسی 
که این معافیت به عنوان یک امتیاز به حساب 
می  آمد این معافیت در دنیا نشانه اهتمام دولت  ها 
به گردش آزاد اطلاعات و دیده بانان افکارعمومی 
بود. نماینده تهران در مجلس دهم تصریح کرد: 
حذف این امتیاز در کشور ما پیام بسیار بدی دارد 
و نشان از این است که گویا اراده  ای برای تقابل با 
افکارعمومی وجود دارد. حذف این امتیاز بسیار 
ناچیز از سبد مطبوعات ایران نشان از این است 
که اعتقادی به گردش آزاد اطلاعات وجود ندارد. 
گویا بناست که آخرین نفس  های دیده بانان 
افکارعمومی گرفته شود و باید فاتحه مطبوعات 
در ایران را با این مصوبه خواند. وی تاکید کرد: 
برای رسانه  های حکومتی این برداشتن معافیت 
مالیاتی هیچ اثری ندارد، بلکه مطبوعات مستقل 
که بسیار نحیف و در شرایط متزلزل در آمدی 

هستند آسیب می  بینند.

اعضای سفارت افغانستان تغییر کردند

طالبــان در تهــران
    امیرعبداللهیان: موضوع تحویل و تحول سفارت افغانستان در تهران، امری داخلی )مربوط به 

افغانستان( بوده و به عنوان وزارت امور خارجه ورود نکرده ایم
آرمان ملی – مطهره شفیعی: طالبان 
در سفارت افغانستان در ایران مستقر شدند؛ 
مردانی با لباس محلی آمدند تا دیپلمات های 
کت و شلوارپوش بروند. تنها چند کشور مانند 
پاکستان، عربستان و امارات حاکمیت طالبان 
را به رسمیت شناخته      اند. در این بین اخیرا 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه آخرین 
دیدگاه ایران را در قبال طالبان بیان کرد. امیر 
للهیان گفت: ما هیات حاکمه فعلی در  عبدا
افغانستان را به رسمیت نشناخته      ایم، اما در 
حوزه      های مختلف با هیات حاکمه ارتباط و 
گفت      وگو داریم. 5 اسفند هم شمس  الدین 
شریعتی، دادستان کل طالبان در راس یک 

هیات عازم ایران شد.
  طالبان آمدند

وزارت امورخارجه افغانستان اعلام کرد 
که فعالیت  های این سفارت بعد از اعزام 
دیپلمات  های جدید، با تعهد قاطع در امر 
خدمت  رسانی به اتباع دو کشور ادامه خواهد 
داشت. ذاکر جلالی، رئیس اداره امور سیاسی 
بیان  طالبان  موقت  دولت  وزارت خارجه 

داشت: ۷ دیپلمات مجرب از کابل به ایران 
فرستاده شده تا در کنار سرپرست جدید 
سفارت افغانستان در ایران به فعالیت  های 
خود ادامه دهند. وی افزود: این تصمیم به دلیل 
جلوگیری از توقف در کارهای سفارت گرفته 
شده است. به گفته ذاکر جلالی، در اکثریت قابل 
ملاحظه   کشورهای منطقه سفارتخانه  های 
افغانستان یا به دیپلمات  های جدید واگذار 
شده   و یا دیپلمات  های قبلی از حکومت فعلی 
فرمان می  گیرند.  وزارت خارجه طالبان در 
بیانیه  ای اعلام کرد: به اطلاع تمامی افغان  های 
ساکن در جمهوری اسلامی ایران می  رساند که 
فعالیت  های سفارت افغانستان در تهران پس 
از اعزام دیپلمات  های جدید به آن سفارت با 
روحیه و تعهد قاطع در امر خدمت  رسانی به 
اتباع شریف دو کشور ادامه خواهد یافت. به گفته 
این وزارت، تغییر در کادرهای دیپلماتیک، یک 
امر معمول اداری و حق مشروع هر کشور است. 
روز یکشنبه به  دنبال انتشار اخباری مبنی بر 
واگذاری سفارت افغانستان در تهران به طالبان، 
روابط عمومی وزارت امور خارجه جمهوری 

اسلامی ایران در اطلاعیه  ای با رد برخی ادعاهای 
مطرح شده در خصوص تحویل و تحولات 
داخلی سفارت افغانستان در تهران تأکید کرد: 
موضوع تحویل و تحول سفارت افغانستان در 
تهران، امری داخلی )مربوط به افغانستان( بوده 
و به هیچ عنوان وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران به موضوع مزبور، ورود نکرده 
است. در این اطلاعیه تاکید شده است: وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، هیچ 
سند یا تجهیزات یا هر شی دیگری که متعلق 
به سفارت افغانستان در تهران بوده را تحویل 
نگرفته است. عبدالقهار بلخی، سخنگوی وزارت 
امورخارجه طالبان با اشاره به تحولات سفارت 
افغانستان در تهران در توئیتر خود نوشت: 
وزارت امور خارجه طالبان به اطلاع تمامی 
افغان  های ساکن در جمهوری اسلامی ایران 
می  رساند که فعالیت  های سفارت افغانستان 
در تهران پس از اعزام کارمندان و دیپلمات  های 
جدید به آن سفارت با روحیه و تعهد قاطع در 
امر خدمت  رسانی به اتباع شریف دو کشور ادامه 

خواهد یافت.  

  واکنش به حضور طالبان در سفارت 
افغانستان 

تحویل سفارت افغانستان به طالبان در تهران 
واکنش هایی به همراه داشت. از جمله روزنامه 
جمهوری اسلامی نوشت: » تحویل دادن سفارت 
افغانستان در تهران به طالبان، واکنش  های 
زیادی را برانگیخته است. علاوه بر اصحاب رسانه 
و فعالان سیاسی داخل کشور، مردم افغانستان نیز 
از این تصمیم متعجب شده  اند. نظر صریح مردم 
افغانستان این است که حکومت مورد نظرشان 
»جمهوری« است و حکومت قوم  گرای طالبان 
که آرای جمهور را قبول ندارد را هرگز نخواهند 
پذیرفت. مسئولان و دولتمردان ایرانی باید به این 
نکته بسیار مهم توجه کنند که حاکمیت گروه 

طالبان بر افغانستان، موقت است.«
  دیپلمات های طالبان کجا هستند؟

ایرنا  که  بود  جاری  سال  فروردین   21
نوشت: »سید طیب جواد، سفیر دولت سابق 
نمایندگی  مدیریت  روسیه  در  افغانستان 
دیپلماتیک این کشور در مسکو را به غروال، 
کاردار جدید افغانستانِ تحت حکومت طالبان 
وزارت  بلخی، سخنگوی  عبدالقهار  سپرد. 
خارجه   طالبان نیز اعلام کرد که دیپلمات و 
نماینده آنان، سفارت افغانستان را در مسکو 
تحویل گرفته است.« تاکنون هیچ کشوری، 
حکومت طالبان را به رسمیت نشناخته است، اما 
ازبکستان، پاکستان، ترکمنستان، چین و روسیه 
دیپلمات  های طالبان را پذیرفته  اند و حالا ایران 

هم پذیرای آنها شده است.

 

خبـــــــر
 معاون حقوقی رئیس جمهور: 

یکیازاولویتها
استرداداموالغارتشده
ازسویشاهووابستگاناوست

یکی از اولویت های معاونت حقوقی همین موضوع 
استرداد اموال غارت شده از سوی شاه و وابستگان 
به اوست. این موضوع از جمله تعهداتی است که 
آمریکایی ها در بیانیه الجزایر آن را پذیرفته اند. متاسفانه 
در کشور در این زمینه اقدامات هماهنگ و منسجم 
صورت نگرفته اما عزم معاونت حقوقی آن است که این 
موضوع را در چارچوب حقوقی پیگیری قانونی و جامع 
کند. البته پرونده ای هم در این زمینه در دیوان داوری 
بین ایران و آمریکا در جریان است. در این بین افرادی 
هم هستند که ادعا می کنند این اموال به سرقت و تاراج 
نرفته است! این افراد باید به این پرسش پاسخ دهند که 
اگر اموالی وجود نداشته است چرا یکی از مفاد بیانیه 
الجزایر موضوع استرداد اموال شاه و وابستگان به او در 
ازای آزادی جاسوسان آمریکایی است و حتی طرف 
مقابل نیز این مسئله را پذیرفته است؟ دهقان در پاسخ 
به این سوال که درباره پرونده هواپیمای اوکراینی هم 
بررسی یا اقداماتی را انجام داده اید؟ گفت:این پرونده 
برای ما پرونده تلخی است از این جهت که عزیزانی از ما 
در این حادثه جان خود یا عزیزانشان را از دست داده اند 
اما متاسفانه دشمن هم به این موضوع وارد شده است تا 

این مسئله بغرنج شود. 

»آرمان ملی« برداشتن معافیت مالیاتی مطبوعات در بودجه 1402 را بررسی می  کند

مالیات یا فاتحه بر مطبوعات؟!
    سیدمحمود عباس  زاده مشکینی در گفت  وگو با »آرمان  ملی«: مالیات مطبوعات نه پذیرفته شده؛ نه رد

    محمدعلی وکیلی در گفت  وگو با »آرمان  ملی«: با پذیرش مالیات باید فاتحه مطبوعات در ایران را خواند
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آیا
گوششنواییهست؟

    

دولتباید
پاسخگویمردمباشد

محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس 
گفت: در هر صورت دولت باید پاسخگوی مردم باشد، چرا که 
آنها به ما امیدوارند، البته هیچ کس نمی تواند بگوید که مباحث 
گرانی به من مربوط نمی شود و آمادگی ندارم، همه باید 
آمادگی داشته باشند. در مجموع امیدوار هستیم که مشکلات 
برطرف شوند. در حال حاضر مباحث استیضاح مطرح است 
به ویژه اینکه بسیاری از نمایندگان استیضاح وزیر اقتصاد را 
امضا کردند لذا مجلس مسائل اقتصادی را پیگیری می کند. 

محمد سلامتی، فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به 
این سوال ارزیابی شما از ضرورت تشکیل گروه دلسوزان 
نظام برای برون رفت از شرایط موجود چیست و تا چه 
اندازه تشکیل این گروه می تواند کارساز باشد، گفت: اگر 
چنین گروهی تشکیل شود، باید گوش شنوا و اراده ای برای 
اجرای پیشنهادهای جمع بندی شده آنها وجود داشته 
باشد. معمولا برنامه انتخابات توسط احزاب و گروه ها 

تهیه می شود. 

پایگاه اطلاع رسانی دولت اعلام کرد: ادعای برخی رسانه ها 
مبنی بر تغییر معاون اول رئیس جمهور از اساس کذب است و 
هیچ تصمیمی در دولت در این زمینه وجود ندارد. طبق این 
گزارش، »آقای دکتر مخبر با انگیزه مضاعف و تلاش شبانه روزی 
در دولت مشغول به فعالیت هستند.« به تازگی خبرها و شایعاتی 
درباره تغییرات در دولت سیزدهم به گوش می رسد؛ تغییراتی 
که از آن با عنوان خانه تکانی دولت یاد شد و خبرهای جسته و 

گریخته ای مبنی بر کناررفتن مخبر مطرح شده بود.

مخبر
میماند

قوه قضائیه 
اظهارندامتازسوی

عفوشدگانکفایتمیکند
  اخذ تعهد صحت ندارد

1۶ بهمن ماه بود که اعلام شد در پی 
پیشنهاد رئیس قوه قضائیه، رهبر معظم 
انقلاب با عفو و تخفیف مجازات جمع 
محکومان  و  متهمان  از  قابل توجهی 
حوادث اخیر و همچنین سایر محکومان 
دادگاه  های عمومی و انقلاب و سازمان 
به صورت  مسلح  نیروهای  قضائی 
معیاری موافقت کرده  اند. اما با توجه به 
معیاری بودن این عفو و تفاوت  های آن با 
عفوهای مصداقی، طبیعتا در روند اجرا 
و شمولیت  های آن، سوالات و ابهاماتی 
برای افراد و برخی رسانه  ها به وجود آمده 
است. حجت  الاسلام والمسلمین رحیمی، 
معاون قضائی قوه قضائیه در همین زمینه 
به برخی سوالات پاسخ داده است. یکی 
از شائبه  های مطرح شده این است که 
اصولا عفو باید بعد از صدور حکم قطعی 
یک فرد اعمال شود و امکان بهرمندی 
از عفو قبل از صدور حکم قطعی و در 
مرحله دادسرا وجود ندارد. معاون قضائی 
قوه قضائیه در پاسخ به این شبهه بیان 
داشت: این شائبه در حالی مطرح شده 
که طبق اصل 110 قانون اساسی و ماده 
۹۶ قانون مجازات اسلامی، اختیار اعطای 
عفو با مقام معظم رهبری است. وی افزود: 
همچنین با توجه به ماده ۹۷ قانون مجازات 
اسلامی، عفو هم می  تواند بعد از صدور 
حکم قطعی باشد که در این صورت اجرای 
حکم متوقف می  شود و هم می  تواند قبل از 
صدور حکم قطعی اعمال شود که در این 
شرایط امر تعقیب و رسیدگی به پرونده 
متوقف می  شود. حجت  الاسلام رحیمی 
ادامه داد: برهمین اساس، این ادعا که عفو 
حتما باید بعد از صدور حکم قطعی اعمال 
شود موضوعیت ندارد و براساس اختیارات 
قانونی، مقام معظم رهبری می  توانند فردی 
را که به عنوان متهم در مرحله تحقیقات و 
دادسرا قرار دارد نیز مورد عفو قرار داده و 
در واقع پرونده او را مختومه اعلام کنند و 
بدین ترتیب شخص دیگر به دادسرا احضار 
نشده و مورد تعقیب قضائی قرار نمی  گیرد، 
ولی فقیه با اختیارات قانونی و شرعی 
می  تواند عفو را در هر مرحله از پرونده 

قضائی اعمال نماید.
  اخذ تعهد چه بود

در رابطه با سوالات مطرح شده در مورد 
اخذ تعهد از مشمولان عفو نیز، همان طور 
که پیش تر از سوی مرکز رسانه قوه قضائیه، 
تشریح شده بود، معاون قضائی قوه قضائیه 
تاکید کرد، براساس شرایط عفو و ابلاغ 
معاونت قضائی قوه قضائیه به دادگستری 
استان  ها، اظهار ندامت و پشیمانی از سوی 
افراد کفایت می  کند و موضوع اخذ انواع 
تعهد از متهمان و محکومان اغتشاشات 
به هیچ وجه صحت ندارد. حجت  الاسلام 
رحیمی گفت: براساس شرایط مندرج در 
عفو و اعلام معاونت قضائی قوه قضائیه، 
پرونده قضائی عفوشدگان مختومه شده 
و در صورت انجام جرم از سوی این افراد، 
پرونده جدیدی برای آن  ها تشکیل می  شود. 
رئیس قوه قضائیه در جلسه شورای عالی 
به  بهمن ماه   1۷ دوشنبه  روز  قضائی 
روسای دادگستری تمام استان  ها دستور 
داد در راستای تسریع در اجرای فرمان 
عفو رهبر انقلاب، هیات  هایی را جهت 
تطبیق مصادیق با معیارهای پیش  بینی 
شده تشکیل دهند تا این هیات  ها هر چه 
سریع  تر فهرست زندانیان و محکومان 
مشمول عفو قرار گرفته را به خود آنها و 
جامعه اعلام کنند و در همین روزهای 
اعیاد دینی و ملی، حلاوت و شیرینی به 
کام مردم بنشیند. به گفته رحیمی معاونت 
قضائی قوه قضائیه تاکنون به بیش از 100 
سوال دادگستری  های سراسر کشور در 
رابطه با فرآیندهای اجرای عفو به صورت 
کتبی پاسخ داده و پاسخ سوالات برای 
دادگستری  های سراسر کشور ارسال شده 
است. همچنین در راستای اجرای دستور 
رئیس قوه قضائیه در رابطه با اطلاع  رسانی 
به مردم در خصوص عفو، معاونت قضائی 
قوه قضائیه از هفته گذشته 2 خط تلفن 
برای پاسخگویی به سوالات مردمی در 
خصوص عفو در نظر گرفته است. بر همین 
اساس شماره  های تماس ۶۶40۶2۶۸ و 
۶۶40421۳ برای ارتباط تلفنی مردم با 
کارشناسان امر در نظر گرفته شده است. 
قوه قضائیه  قضائی  معاون  اعلام  طبق 
 ۹00 از  بیش  به  تاکنون  کارشناسان 
تماس تلفنی مردمی در خصوص عفو 
پاسخ داده  اند و اظهارات تماس گیرندگان 
شنیده شده است و 101 پرونده نیز بعد از 
تماس با کارشناسان به دادگستری  های 
استان  های مربوطه ارجاع شده و مشکلات 
مردم مرتفع شده است و همچنین تعدادی 
از مردم با تماس مجدد از کیفیت و سرعت 
حل مشکلشان تشکر کرده  اند. براساس 
گزارش  های موجود، از زمان اعلام عفو 
معیاری مقام معظم رهبری تاکنون افراد 
زیادی مشمول این عفو شده  اند و طبق 
دستور رئیس دستگاه قضا قبل از سال جدید 

آمار افراد مشمول عفو اعلام خواهد شد. 

کرسی وزارت ورزش خالی است
پولادگریافیروزی؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی درباره آخرین وضعیت 
جسمانی وزیر ورزش و جوانان توضیحاتی ارائه کرد. 
دیروز دکتر بهرام عین  اللهی، وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در حاشیه برگزاری نخستین رویداد 
سلامت  بنیان، درباره وضعیت جسمانی حمید سجادی 
وزیر ورزش بعداز حادثه سقوط بالگرد و انتقال به تهران 
گفت: با اقدامات درمانی که انجام شد، خوشبختانه 
تراشه تنفسی برداشته شد و وزیر ورزش هم چند قدمی 
راه رفت. وی در ادامه افزود: خوشبختانه وضعیت دکتر 
سجادی خیلی خوب است و همینجا از کادرپزشکی 
تشکر می  کنیم. به استناد اصل 1۳5 قانون اساسی 
رئیس  جمهور می  تواند برای وزارتخانه  هایی که وزیر 
آنها عزل یا استیضاح شده  اند و وزیر ندارند حداکثر برای 
مدت سه ماه سرپرست تعیین نماید. این درحالی است 
که وزیر ورزش و جوانان نه عزل و نه استیضاح شده اما 
با توجه به شرایط جسمانی فعلی و تکمیل شده پروسه 
درمان سجادی به نظر می  رسد دولت، فردی را برای 

تصدی موقت امور اداری این وزارتخانه تعیین کند. 
  گمانه  ها درباره جانشین سجادی 

اما از سویی نباید فراموش کرد با توجه به وضعیت 
جسمی سجادی شاید تغییر در کابینه رئیسی اجباری 
شود! سقوط بالگردی که وزیر ورزش از مسافران آن 
بود، به یکباره رخ داد و حالا با توجه به وضعیت سلامتی 
سجادی، کرسی وزیر خالی است و هیأت دولت قرار 
است به یکی از معاونان وزیر ورزش و جوانان تا زمان 
بازگشت او اختیارات دهد. اما از سوی دیگر از هم اکنون 
گمانه زنی  ها درباره جانشین سجادی آغاز شده است. 
ورزش۳ نوشت: »با توجه به اینکه به نظر می  رسد 
حتی در صورت بهبودی کامل هم وزیر ورزش به این 
زودی نتواند شرایط بازگشت به کار را پیدا کند، گفته 
می  شود دولت به فکر انتخاب جانشین موقت برای 
سجادی است. البته که در شرایط فعلی قرار نیست 
فردی خارج از وزارتخانه بیاید و به عنوان سرپرست 
وزارت ورزش معرفی شود و به احتمال فراوان یکی از 
دو معاون همین وزارتخانه، کارها را در دست خواهد 
گرفت. در حال حاضر سیدمحمد پولادگر، معاون 
توسعه ورزش قهرمانی و حرفه  ای و برنا فیروزی، 
معاون پشتیبانی وزارت ورزش و جوانان دو گزینه 
سرپرستی این وزارتخانه هستند. پولادگر که البته 
نتوانسته با فدراسیون  ها ارتباط چندان دوستانه  ای 
برقرار کند و با چند رئیس فدراسیون از جمله علیرضا 
دبیر و هادی ساعی به صورت علنی اختلاف دارد، بعد 
از مدیریت 20 ساله در فدراسیون تکواندو، بیش از 
یکسال است که معاونت قهرمانی را برعهده گرفته و 
می  تواند یکی از گزینه  های سرپرستی باشد. البته که 
برگزاری انتخابات فدراسیون  ها، رسیدگی به امورات 
استقلال و پرسپولیس، بررسی وضعیت تیم  های ملی 
و فراهم کردن شرایط برای حضور پرقدرت ورزشکاران 
در بازی  های آسیایی هانگژو و مسابقات کسب سهمیه 
المپیک پاریس از جمله وظایف مهمی است که معاونت 
قهرمانی هم اکنون برعهده دارد و شاید با دوشغله شدن 
پولادگر، برخی کارهای حوزه قهرمانی روی زمین 
بماند. البته که پولادگر همزمان نایب  رئیس کمیته ملی 
پارالمپیک هم هست و بخشی از وقت خود را هم باید 
روی این کمیته متمرکز کند. از سوی دیگر برنا فیروزی 
که از مردادماه سالجاری در معاونت پشتیبانی وزارت 
ورزش و جوانان مستقر شده، با توجه به قرارداشتن 
در فصل بودجه می  تواند گزینه مناسبی در شرایط 
فعلی برای جانشینی موقت سجادی باشد. فیروزی 
بیش از بیست سال سابقه مدیریت ارشد در بخش  های 
مختلف رسانه  ملی را داشته و پیش از این مشاور اجرایی 
و رئیس حوزه ریاست صداوسیما، رئیس شورای توسعه 
مدیریت و نیز هیأت  های تخلفات اداری کارکنان و 
مدیران رسانه  ملی، هیأت امنای صندوق بازنشستگی و 
شرکت صوتی تصویری سروش بوده و در ماه  های اخیر 
نیز چالش چندانی با روسای فدراسیون  ها در خصوص 
بودجه نداشته است.« این احتمال نیز وجود دارد که 
سرپرست وزارت ورزش از خارج از این وزارتخانه تعیین 
شود اما در حال حاضر این دو از بیشترین شانس برای 

انتخاب شدن برخوردارند.  


